

**Mailing address:** Boston College, Philosophy Department, Stokes Hall N219, Chestnut Hill MA 02460, USA  
**Telephone:** +1 617 552 4670  
**E-mail:** [solere@bc.edu](mailto:solere@bc.edu)  
**Personal web pages:** <http://www2.bc.edu/~solere/default.html>

**Education:**

1977 *Baccalauréat* (scientific section), France  
1979 Admission, *Ecole Normale Supérieure* of Saint-Cloud (Paris)  
1980 *Licence* in Philosophy at the University of Paris-Sorbonne  
1981 *Maîtrise* in Philosophy at the University of Paris-Sorbonne  
1982 *Agrégation* in Philosophy  
1989 Ph.D. in Philosophy, University of Poitiers

**Area of speciality:**

Medieval and Early Modern Philosophy

**Academic appointments:**

1985 Assistant, University of Lille III, and research assistant, *Bibliothèque Nationale* of Paris (esp. on anonyms and pseudonyms works of the 17th C.)  
1989 *Chargé de recherches*, *Centre National de la Recherche Scientifique* (CNRS), Paris (*Centre d'Etude des Religions du Livre*, *Ecole Pratique des Hautes Etudes*)  
1991 *Chargé de cours*, Free University of Brussels (Belgium)  
1996 *Chargé de cours*, Catholic University of Louvain (Belgium)  
2005 Visiting professor, Boston College  
2006 Associate professor, Boston College

## **Grants:**

- 2001-2006 FRFC Program, National Fund for Scientific Research, Belgium, research funding for the coordination of an international research on ancient and medieval conceptions of the soul.
- 2002-2005 GDR Program, National Center for Scientific Research, France, research funding for the coordination of an international research on medieval philosophy of nature.
- 2005-2009 Research funding Mini-ARC, Free University of Brussels.
- 2007-2010 Boston College, Undergraduate Research Fellowships, Fall 2007, S-F 2008, S-F 2009, S-F 2010, Summer 2010.
- 2010 Fall, Boston College Faculty Fellowship
- 2011 Boston College Institute for Liberal Arts (\$5000 grant for scanning microfilms in view of constituting a digital library)

## **Publications:**

### Books:

- 1990 *Liber de causis*: Edition, presentation and translation, in collaboration with P.Magnard, O.Boulnois, B.Pinchart. (Paris: J. Vrin).
- (forthcoming) Accepted for publication (Bibliothèque Philosophique de Louvain, Peeters) : *La Représentation. Etude d'une catégorie de l'imaginaire philosophique*.

### Edited books:

- 2002 *La Servante et la Consolatrice. La philosophie dans ses rapports avec la théologie au Moyen Âge*. Ed. J.-L. Solère & Z. Kaluza (Paris: Vrin, coll. "Textes et Traditions" n° 3).
- 2002 *Le Contemplateur et les Idées. Modèles de la science divine, du néoplatonisme au XVIII<sup>e</sup> siècle*. Ed. O. Boulnois, J. Schmutz & J.-L. Solère (Paris: Vrin, coll. "Bibliothèque d'histoire de la philosophie. Nouvelle série").
- 2002 *Dictionnaire du Moyen Âge*, ss. la dir. de C. Gauvard, A. de Libera, M. Zink, Presses Universitaires de France, 2002 : direction du secteur "Philosophie et théologie médiévales" en collab. avec O. Boulnois, R. Imbach et A. de Libera.
- 2004 *Duns Scot à Paris. 1302-2002*. Ed. O. Boulnois, E. Karger, J.-L. Solère & G. Sondag (Turnhout : Brepols, coll. "Fédération des Institutes d'Etudes Médiévales. Textes et Etudes", n°28).
- 2005 *Alain de Lille, le docteur universel*. Ed. J.-L. Solère, A. Vasiliu & A. Galonnier (Turnhout, Brepols, coll. « Société Internationale pour l'Etude de la Philosophie Médiévale).
- 2008 *L'Embryon : Formation et Animation. Antiquité grecque et latine, traditions hébraïque, chrétienne et islamique*. Ed. L. Brisson, M.-H. Congourdeau & J.-L. Solère, Paris, Vrin (coll. « Histoire des doctrines de l'Antiquité classique », 38).

Chapters in Edited Books:

- 1992 "Le corps glorieux", in: *Le corps à découvert*, Editions STH, Paris, pp. 73-86.
- 1994 Presentation, translation and commentary of texts by Guillaume d'Auxerre (*Summa aurea*, I, traité XI) & Durand de Saint-Pourçain (*Commentaire des Sentences*, I, d.43-44), in: O. Boulnois ed., *La Puissance et son ombre. De Pierre Lombard à Luther*, Paris, Aubier (coll. "Bibliothèque philosophique"), pp. 99-127 et 289-320.
- 1994 "Considérations sceptiques sur la chose en soi", in: *Scepticisme et Exégèse, Hommage à C. Pernot*, ouvrage hors-collection des *Cahiers de Fontenay*, ENS de Fontenay/St Cloud, Paris, pp. 313-342.
- 1995 "Une passion de l'être (les discussions sur le bien transcendantal dans les commentaires de la Somme théologique — Ia p., q.5, a.1 — à la Renaissance", in: B. Pinchard, ed., *Fine Follie ou la catastrophe humaniste. Etudes sur les transcendants à la Renaissance*, Paris, H. Champion, (coll. "Travaux du Centre d'études supérieures de la Renaissance de Tours"), pp.33-52.
- 1995 "Antoine Arnauld ou la controverse dans les règles", in: A. Le Boulluec, ed., *La Controverse religieuse et ses formes* (Centre d'étude des religions du Livre), Paris, Editions du Cerf (coll. "Patrimoines"), pp. 319-372.
- 1996 "Arnauld versus Nicole : a Medieval Dispute", in: E. Kremer, ed., *Interpreting Arnauld*, Toronto, University of Toronto Press, pp. 127-146.
- 1998 "Le droit à l'erreur. Conversions forcées et obligation de conscience dans la pensée chrétienne", in: J.-C. Attias, ed., *De la conversion* (Centre d'étude des religions du Livre), Paris, Editions du Cerf (coll. "Patrimoines"), pp.295-314.
- 1998 "Du commencement : axiomatique et rhétorique dans l'Antiquité et au Moyen âge", in: J.-D. Dubois & B. Roussel, eds., *Entrer en matière. Les prologues* (Centre d'étude des religions du Livre), Paris, éditions du Cerf (coll. "Patrimoines"), pp.307-336.
- 1999 "Postérité d'Ockham. Temps cartésien et temps newtonien au regard de l'apport nominaliste", in: E. Alliez et al., eds., *Metamorphosen der Zeit*, München, Wilhelm Fink Verlag, pp. 292-322.
- 2002 "Avant-propos" & "La philosophie des théologiens", in: J.-L. Solère & Z. Kaluza, eds., *La Servante et la Consolatrice. La philosophie dans ses rapports avec la théologie au Moyen Âge*, Paris, Vrin (coll. "Textes et Traditions" n° 3), pp. v-xv & pp. 1-44.
- 2002 "Introduction" & "Bayle et les apories de la science divine", in: O. Boulnois, J. Schmutz & J.-L. Solère, eds., *Le Contemplateur et les Idées. Modèles de la science divine, du néoplatonisme au XVIII<sup>e</sup> siècle*, Paris, Vrin (coll. "Bibliothèque d'histoire de la philosophie. Nouvelle série"), pp. 7-17 & pp. 271-326.
- 2002 (in collaboration with J. Céleyrette) "Godefroid de Fontaines et la théorie de la succession dans l'intensification des formes", in: P. Bakker et al., eds., *Chemins de la pensée médiévale. Etudes offertes à Zénon Kaluza*, Turnhout, Brepols (coll. "Fédération Internationale des Instituts d'Etudes Médiévales. Textes et Etudes du Moyen Age", n° 20), pp. 79-112.

- 2003 "Les degrés de forme selon Henri de Gand (*Quodl.* IV, q.15)", in: G. Guldentops & C. Steel, eds., *Henry of Ghent and the Transformation of Scholastic Thought*, Leuven, Leuven University Press (coll. "Ancient and Medieval Philosophy. De Wulf-Mansion Centre" series 1 t.XXXI), pp.127-155.
- 2003 "Les images psychiques selon S. Augustin", in: D. Lories & L. Rizzerio, eds., *De la phantasia à l'imagination*, Louvain-Namur-Paris-Dudley (Ma), Editions Peeters / Société des Etudes Classiques ("Collection d'études classiques" n° 17), pp.103-136.
- 2003 "Bayle et les apories de la raison humaine", in: I. Delpla et Ph. de Robert, eds., *La Raison corrosive. Etudes sur la pensée critique de Pierre Bayle*, Paris, Honoré Champion, pp. 87-137.
- 2003 "Remédier aux passions : de la 'fortitudo' antique et médiévale à la 'résolution' cartésienne", in: B. Besnier, P.-F. Moreau & L. Renault, eds., *Les Passions antiques et médiévales. Théories et Critiques des Passions, 1*, Paris, P.U.F. (coll. « Léviathan »), 2003, pp. 213-248.
- 2004 "Bayle, les théologiens catholiques et la rétorsion stratonicienne", in: A. McKenna et G. Paganini, eds., *Pierre Bayle et la République des Lettres. Philosophie, religion, critique*, Paris, Honoré Champion, 2004, pp. 129-170.
- 2005 "Etre licencié en Paradis: la prégnance du modèle scolaire au Moyen Age d'après un sermon de Robert de Sorbon", in: F. Jacquet-Francillon et D. Kambouchner, eds., *La Crise de la Culture Scolaire. Origines, interprétations, perspectives*, Paris, Presses Universitaires de France, pp.45-64.
- 2006 "Was the eye in the tomb? On the metaphysical and historical interest of some strange quodlibetal questions", in: C. Schabel, ed., *Theological Quodlibets in the Middle Ages, The Thirteenth Century*, Brill, Leiden, p.506-558.
- 2007 "Tension et intention. Esquisse de l'histoire d'une notion", in: L. Couloubaritsis & A. Mazzù, eds., *Questions sur l'Intentionnalité*, Bruxelles, Ousia, pp.59-124.
- 2008 "Thomas d'Aquin et les variations qualitatives", in: Chr. Erismann & A. Schniewind, eds., *Compléments de Substance (Études sur les Propriétés Accidentelles offertes à Alain de Libera)*, Paris, Vrin (coll. « Problèmes & Controverses »), pp.147-165.
- 2009 "Edition de la question ordinaire n° 18, « de intensione virtutum », de Godefroid de Fontaines », in: J. Meirinhos and O. Weijers, eds., *Florilegium Mediaevale. Etudes offertes à Jacqueline Hamesse*, Turnhout, Brepols ("Fédération Internationale des Instituts d'Etudes Médiévales. Textes et Etudes du Moyen Age" n° 50), pp. 83-107.
- 2010 "Scepticisme, métaphysique et morale : le cas Bayle", in: H. Bost and A. McKenna, eds., *Les « Eclaircissements » de Bayle*, Paris, Honoré Champion (coll. « Vie des huguenots », 53), pp. 499-524.
- 2011 "Jacques de Lausanne, censeur et plagiaire de Durand de Saint-Pourçain : édition de la q. 2, d. 17 du l. I, de son *Commentaire des Sentences*", in: *Medieval Philosophy and Theology in the Long Middle Ages: A Tribute to Stephen F. Brown*, ed. by K. Emery, Jr., R. L. Friedman, and A. Speer, Leiden, E. J. Brill, pp. 855-890.

- 2013 "Durand of Saint-Pourçain's cognition theory: its fundamental principles", in: J.-M. Counet and R.L. Friedman, eds., *Medieval Perspectives on Aristotle's De Anima*, Leuven / Louvain-la-Neuve, Peeters / Institut Supérieur de Philosophie, pp. 185-248.
- 2014 "Sine qua non causality and the context of Durand's early theory of cognition", in: A. Speer, F. Retucci, Th. Jeschke and G. Guldentops, *Durand of Saint-Pourçain's and his Sentences commentary*, Leuven, Peeters, pp. 185-227.

Journal Articles (with reading committees):

- 1989 "La notion d'intentionnalité chez Thomas d'Aquin", *Philosophie*, Paris, Les Editions de Minuit, n° 24, pp.13-36.
- 1989 "Fricx, imprimeur-libraire bruxellois, et les éditions jansénistes (1675-1695)", *Revue de la Bibliothèque Nationale*, Paris, n°33, pp.54-59.
- 1990 "Note sur une édition de la *Critique générale de l'Histoire du calvinisme de M. Maimbourg* de Pierre Bayle", *Bulletin du Bibliophile*, Paris, n° 1, pp.159-163.
- 1991 "Peinture et philosophie. Deux exemples d'homologie entre espace pictural et structure métaphysique", *Philosophie*, Paris, Les Editions de Minuit, n° 30, pp.57-76.
- 1991 "Art dialectique ou tristes topiques ?", *L'enseignement philosophique*, 41e année, n°6, juillet-août, pp.13-31.
- 1991 "L'architecture de l'actualité selon Thomas d'Aquin", *Les Cahiers de Philosophie*, Lille, n°13, octobre, pp.119-141.
- 1992 "L'Orient de la pensée", *Les Cahiers de philosophie*, Lille, n° 14, "L'Orient de la pensée. Philosophies en Inde", pp. 5-47.
- 1994 "De l'orateur à l'orant. La rhétorique divine dans la culture chrétienne occidentale", *Revue de l'Histoire des Religions*, t.CCXI-2 ("Parler aux dieux"), pp.187-224.
- 1994 "Un récit de philosophie-fiction : le *Voyage du Monde de M. Descartes*, du P. Gabriel Daniel", *Uranie*, n°4, "Voyages et voyageurs", Lille, pp.153-184.
- 1995 "Tout plaisir rend-il heureux ? Une querelle entre Arnauld, Malebranche et Bayle", *Chroniques de Port-Royal*, n°44: *Antoine Arnauld (1612-1694), philosophe, écrivain, théologien*, pp.351-379.
- 1996 "Le concept de Dieu avant Hans Jonas. Histoire, création et toute-puissance", *Mélanges de Science Religieuse* (Lille), 1996 n°1, "La toute-puissance de Dieu", pp.8-37.
- 1996 "Le 'Testament spirituel' de Nicole ou le malentendu dévoilé (Grâce, volonté et liberté, trente ans après)", *Chroniques de Port-Royal*, n°45: *Pierre Nicole, 1625-1695*, pp. 117-134.
- 1997 "Thomistes et antithomistes face à la question de l'infini créé : Durand de Saint-Pourçain, Hervé de Nédellec et Jacques de Metz", *Revue Thomiste*, t. XCVII, n°1, "Saint Thomas au XIVe siècle", pp. 219-244.
- 2000 "La logique d'un texte médiéval: Guillaume d'Auxerre et la question du possible", *Revue Philosophique de Louvain*, t. 98 n°2, mai, pp. 250-293.

- 2001 "The Question of Intensive Magnitudes according to some Jesuits in the Sixteenth and Seventeenth Centuries", *The Monist*, vol. 84 n° 4 ("Physics before Newton"), October, pp.582-616.
- 2003 "L'ordre axiomatique comme modèle d'écriture philosophique dans l'Antiquité et au Moyen Age", *Revue d'Histoire des Sciences*, t. 56-2, juill.-déc. 2003, pp.323-345.
- 2005 "Silence et philosophie", *Revue Philosophique de Louvain*, n°4/2005, pp.613-637.
- 2005 "Remarques sur le possible selon Aristote", *Revue de Philosophie Ancienne*, XXII, n°2, p.37-96.
- 2006 « L'image comme philosophème », *Chôra. Revue d'études anciennes et médiévales*, n°3-4, pp.47-68.
- 2009 "Bayle historien et critique du matérialisme dans le *Dictionnaire*", *Kriterion*, vol. L, n° 120, pp. 423-436.
- 2012 "Les variations qualitatives dans les théories post-thomistes", *Revue Thomiste*, n° 1, pp. 157-204.

Conference proceedings (invited contribution):

- 1989 "Nature et sens de la logique aristotélicienne d'après E. Weil et quelques auteurs scolastiques", *Cahiers Eric Weil*, n° 2, Presses Universitaires de Lille, 1989, pp.175-188 (Conference "Eric Weil et la Pensée antique", University of Lille, 1988).
- 1993 "Cajetan et le problème de l'individuation dans la tradition dominicaine", in: B. Pinchard (ed.) *Rationalisme analogique et Humanisme théologique. Thomas de Vio-Cajetan*, Vivarium, Biblioteca Europea, n°2, Naples, pp. 85-109.
- 1993 "Philosophie et amour de la sagesse: entre les Anciens et nous, l'Inde", in: *Inde-Europe-Postmodernité*, Paris, Noël Blandin, pp. 149-198. Transl. in *Filozofska Istrazivanja*, n°44, Zagreb, 1/1992.
- 1996 "Le droit à l'erreur. Contrainte extérieure et obligation de conscience dans la pensée chrétienne", in: A. Dierkens, ed., *Le Penseur, la Violence, la Religion*, Bruxelles, Editions de l'Université de Bruxelles, coll. "Problèmes d'Histoire des Religions", pp.137-149.
- 1995 "Descartes et les discussions médiévales sur le temps", in: J. Biard & R. Rashed, eds., *Descartes et le Moyen-Âge*, Paris, Vrin, coll. "Études de philosophie médiévale", pp.329-348.
- 1997 "Néoplatonisme et rhétorique : Gilles de Rome et la première proposition du De causis", in: L. Benakis, ed., *Néoplatonisme et Philosophie médiévale*, Turnhout, Brepols, coll. "Rencontres de Philosophie médiévale", n°6, pp.163-196.
- 1997 "Capréolus et la théorie des idées divines", in: *Jean Capréolus et son temps*, Paris, éditions du Cerf, coll. "Mémoire dominicaine" (n° spécial, 1), 1997, pp. 87-108.
- 1998 "Puissance, temps, éternité : les objections d'Arnauld à Descartes", in: S. F. Brown, ed., *Meeting of the Minds. The Relations between Medieval and*

- Classical Modern European Philosophy*, Turnhout, Brepols, coll. "Rencontres de Philosophie médiévale" n°7, pp.77-103.
- 2000 "D'un commentaire l'autre: l'interaction entre philosophie et théologie au Moyen Age, dans le problème de l'intensification des formes", in: M.-O. Goulet, ed., *Le Commentaire entre tradition et innovation*, Paris, Vrin, coll. "Bibliothèque d'histoire de la philosophie" nouvelle série, pp. 411-424.
- 2000 "Plus ou moins : le vocabulaire de la latitude des formes", in: J. Hamesse & C. Steel, eds., *L'Elaboration du vocabulaire philosophique au Moyen Age*, Turnhout, Brepols, coll. "Rencontres de Philosophie médiévale" n°8, pp. 437-488.
- 2000 "Maître Eckhart, Proclus et Boèce: du statut des prologues dans l'axiomatique néoplatonicienne", in: J. Hamesse, ed., *Les Prologues médiévaux*, Turnhout, Brepols, coll. "Fédération Internationale des Instituts d'Etudes Médiévales. Textes et Etudes du Moyen Age" n° 15, pp. 535-571.
- 2003 "Bien, Cercles et Hebdomades : formes et raisonnement chez Boèce et Proclus", in: A. Galonnier, ed., *Boèce ou la Chaîne des Savoirs*, Louvain, Peeters / Louvain-la-Neuve, Editions de l'Institut Supérieur de Philosophie, coll. "Philosophes médiévaux" t. XLIV, pp. 55-110.
- 2004 "Why did Plato write ?", in: J. A. Draper, ed., *Orality, Literacy and Colonialism in Antiquity*, Atlanta, Society of Biblical Literature (Semeia Studies, 47), pp. 83-91.
- 2013 "*Scotus geometres*: The longevity of Duns Scotus's geometric arguments against indivisibilism", in: M. Dreyer, E. Mehl and M. Vollet, eds., *La posterité de Duns Scot / Die Rezeption des Duns Scotus / Scotism through the Centuries (Proceedings of "The Quadruple Congress" on John Duns Scotus, Part 4)*, Münster-in-W. / St Bonaventure (NY), Aschendorff / Franciscan Institute Publications, Archa Verbi, Subsidia Band 6, pp. 139-154.

Other conference and congresses proceedings

- 1995 "The ancient and medieval conception of nature", in: N. Gregersen, M. Parsons & C. Wassermann, eds., *The Concept of Nature in Science and Theology*, part I, Genève, Labor & Fides (coll. *Studies in Science and Theology*, vol. 3), pp.40-45.
- 1996 "Lois ou coutumes ? La nature de la nature dans la pensée chrétienne antique et médiévale", *Cahiers de la Revue de Théologie et de Philosophie*, 18 (*La Nature. Thèmes philosophiques, thèmes d'actualité*, Genève-Lausanne-Neuchâtel, 1996, pp.443-448 (25<sup>th</sup> Conference of the Association des Sociétés de Philosophie de Langue Française, Lausanne, 1994).
- 2006 "Des images sans imagination (le lexique de l'image chez S. Augustin)", in: J. Meirinhos, M. C. Pacheco (eds.), *Intellect et imagination dans la philosophie médiévale / Intellect and Imagination in Medieval Philosophy / Intelecto e imaginação na Filosofia Medieval. Actes du XIe Congrès International de la S.I.E.P.M.*, Brepols, Turnhout, pp.705-716.

Encyclopedia and Dictionary Entries:

- 1992 "Saint Thomas d'Aquin" & "Les Malheurs d'Abélard", in: *Les Lettres Européennes*, Paris, Hachette, pp.132-136 & pp.118-119.
- 1992 "Le Liber de causis", in: *Encyclopédie Philosophique Universelle*, Vol. 3, Paris, Presses Universitaires de France, pp. 676a-682b.
- 2002 "Augustin d'Ancône", "Corporéité", "Guillaume d'Auxerre" (in collab. with M. Lambert), "Jacques de Metz", "Jean Gerson", "Jean de Paris", "Nature", "Paix", "Philosophie" (in collab. with O. Boulnois, R. Imbach & A. de Libera), "Prière", "Raison", "Scolastique", "Tolérance", in: C. Gauvard, A. de Libera & M. Zink, eds., *Dictionnaire du Moyen Âge*, Paris, Presses Universitaires de France.
- 2003 "Anhypothétique", "Disposition", "Eudémonisme", "Fruition", "*Intentio*", "Probable", "Transcendants" ; Antiquity and/or Medieval parts for "Ame", "Bien", "Bonheur", "Esprit", "Idée", "Individu", "Temps", in: M. Blay, ed., *Le Grand Dictionnaire de la Philosophie*, Paris, Larousse, 2003.
- 2008 "Pierre Bayle" and "Gabriel Daniel", in: L. Foisneau, ed., *Dictionary of the 17<sup>th</sup> C. French Philosophers*, London, Thoemmes Press.

Other Publications:

- 1985-1986 Synthesis of Seminars organized at the *Collège International de Philosophie* (Paris), "La représentation aux limites de l'altérité" and "Totalité et médiation", *Cahier du Collège International de Philosophie*, Paris, éditions Osiris, n° 3, pp.149-154, and n° 6, pp.198-201.
- - - Various reviews published in: *Revue belge de Philologie et d'Histoire*, *Mélanges de Science religieuse*, *Archives de Philosophie*, *Les Études augustiniennes* and *Les Cahiers de Philosophie*.
- 2009 "Report for the 6<sup>th</sup> Commission of the International Society for the Study of Medieval Philosophy: Instruments of Research and Electronic Resources", *Bulletin de Philosophie Médiévale*, n° 50, Turnhout, Brepols, 2008, pp. 3-13.
- 2013 Translation of Hans Jonas's essay: "Jewish and Christian Elements in Philosophy: Their Share in the Emergence of the Modern Mind", as: "Éléments juifs et éléments chrétiens dans la philosophie: sur leur rôle dans l'émergence de l'esprit moderne", in: Hans Jonas, *Essais philosophiques. Du credo ancien à l'homme technologique*, Paris, Vrin, 2013, pp. 47-74.

Teaching experience:

- 1985-1989 University of Lille : Logics ; History of Philosophy ; Preparation for *Agrégation* ; pre-doctoral seminar
- 1991-1996 Catholic Institute of Lille, Faculty of Theology : History of Medieval thought ; graduate seminar on "Medieval thought trends"



- 1991-2004 Free University of Brussels, Faculty of Philosophy and Letters: History of Christian doctrines ; graduate seminar on metaphysics
- 1996- 2004 Catholic University of Louvain, Superior Institute for Philosophy: Explanation of medieval authors, graduate seminar of Medieval Philosophy.
- 2005-2009 Medieval Philosophy, Early Modern Philosophy (graduate and undergraduate) (see <http://www2.bc.edu/~solere/teaching.html>).

**Invited teacher:**

- 2008 Harold Johnston Lectures, University of Western Ontario (Canada).
- 1999 CNRS Summer School, Conques.
- 1996 National University of Bogota: Seminar on Medieval Studies (1 month).
- 1994 University of Laval, Quebec, Faculty of Philosophy: History of Medieval Thought (3 months).

**Invited lectures and talks without subsequent publication:**

- “La théorie des idées divines chez Thomas d’Aquin”, Medieval Latin Philosophy seminar, CNRS/URA 1085, Paris, Paris, Oct. 6, 1993.
- “Sagesse et philosophie”, Société de Philosophie du Québec, Nov. 15, 1994
- “Philosophie et théologie au Moyen Âge”, MAFPEN, Lille, May 1994.
- “Figures de la sagesse dans l’Antiquité et au Moyen Âge”, Conférence “Figures de la sagesse”, Institut d’Histoire des Religions, Université de Lille III, Dec. 15, 1995.
- “Foi et raison au Moyen Âge”, association “Lecture et Dialogue” (Plaisir), Feb. 1996.
- “Aristote et la question du possible”, Metaphysics seminar of the Free University of Brussels, March 16, 1996.
- “Descartes et la notion de *causa sui*”, Metaphysics seminar of the Free University of Brussels, March 22, 1996.
- “Les origines philosophiques et théologique du problème de la latitude des formes”, Medieval Latin Philosophy seminar, Medieval Latin Philosophy seminar, CNRS/URA 1085, Paris, May 12, 1996.
- “La réception médiévale du *Liber de causis*”, Conférence “Le Voyage des théories”, Collège International de Philosophie, Paris, Oct. 1996.
- “L’*intensio formarum* chez Jacques de Metz, I et II ”, CRATS (URA 1743, université de Lille III), Dec. 19, 1996 and Feb. 13, 1997.
- “Philosophie occidentale et philosophie indienne”, MAFPEN, Lille, May 1997.
- “La latitude des formes comme problème philosophique et théologique”, 8<sup>th</sup> International Congress of Medieval Philosophy, Erfurt (Germany), Aug. 27, 1997.
- “Apophase et aphérèse”, Conférence “De la dénégation”, Université Catholique de Louvain, Oct. 19, 1997.

- “La philosophie médiévale, pourquoi faire ?”, with J. Biard et K.-S. Ong Van Cung, Semaine Européenne de la Philosophie, Lille, Nov. 19, 1997.
- “Substance et analogie”, Medieval Latin Philosophy seminar, CNRS/URA 1085, Paris, Dec. 16, 1997.
- “Sagesse, philosophie et théologie”, Ancient Philosophy seminar, Université de Paris I, Dec.18, 1997.
- “Le voyage philosophique”, Centre Culturel Vauban, Institut Catholique de Lille, Jan. 27, 1998.
- “Le temps au Moyen Âge”, Metaphysics seminar of the Free University of Brussels, March 13 & 20, 1998.
- “Le problème du temps chez Ockham et Descartes”, Société Philosophique de Louvain, Oct. 28, 1998.
- “Le problème de la toute-puissance divine”, Metaphysics seminar of the Catholic University of Louvain, Feb. 25, 1999.
- “Le *Timée* chez Boèce”, Metaphysics seminar of the Free University of Brussels, March 16, 1999.
- “Le problème du possible chez Aristote”, Centre de Philologie de l’Université de Lille III, April 21, 1999.
- “La différence qualitative”, Metaphysics seminar of the Free University of Brussels, Oct. 16 & 26, 1999.
- “Art et philosophie”, Université de Clermont-Ferrand, Jan. 16, 1999.
- “Quelques rencontres entre l’Inde et l’Occident”, MAFPEN Amiens, March 25, 1999.
- “La latitude des formes au tournant des XIIIe et XIVe siècles”, Medieval Philosophy seminar, Centre d’Histoire des Sciences et des Philosophies Arabes et Médiévales, Paris, Nov. 24, 1999.
- “On Alain Boureau’s book *Censure et Théologie. Le cas Jean Peckham*”, Réseau des médiévistes belges de langue française, workshop “Le corps et le sacré au Moyen Âge”, Namur, May 15, 2001,.
- “L’œil était-il dans la tombe ? Etude d’une question quodlibétique”, Medieval Philosophy seminar, UMR 8519 (Savoirs et Textes), Université de Lille III, Nov. 15, 2001.
- “Les images psychiques selon S. Augustin”, Medieval Philosophy seminar, Centre d’Histoire des Sciences et des Philosophies Arabes et Médiévales, Paris, Feb. 7, 2002.
- “Comments on T. Suarez-Nani’s book, *Les Anges et la Philosophie. Subjectivité et fonction cosmologique des substances séparées à la fin du XIIIe s.*”, Workshop “*Incipit*. Journée du centre Pierre Abélard”, Université Paris IV, March 23, 2002.
- “La notion de *spiritus* dans la pensée latine antique et médiévale”, Inter-University Seminar “Genèse et devenir de l’âme : conceptions antiques et médiévales” (GDR 2522, Institut des Traditions Textuelles, Centre de Philosophie Ancienne de l’Université Libre de Bruxelles, Centre De Wulf-Mansion de l’Université Catholique de Louvain), June 17, 2002.
- « Philosophie et théologie au Moyen Age », Collège International de Philosophie, Paris, Nov. 20 2002.
- « Le problème de l’individuation dans la tradition dominicaine », Université de Fribourg, Dec. 11, 2002.

- « Les conceptions philosophiques et théologiques de la Nature au Moyen Age », Collège de France, Paris, Feb.11, 2003.
- « L'étrange histoire du temps », Forum Renaissance, Brussels, March 7, 2003.
- “Cartesian and Medieval Ethics”, Bradley Lectures, Boston College, April 14, 2005.
- “Pierre Bayle and the aporiai of reason”, Boston College Workshop on Modern Philosophy, May 7, 2005.
- “Bayle and the conflict of the first principles”, International conference on “The First Principles”, National University of Ireland, Maynooth, June 7-9, 2005.
- “Durandus’ Commentary on the Sentences: the first versions”, International conference “Edition and translations of Medieval Philosophical and Theological Texts”, Boston College, Aug. 4-5, 2005.
- “On Representation: Descartes and Vermeer”, Boston College, Honors Program, Nov. 21, 2005.
- “Bayle and the question of materialism”, Boston College Workshop in Modern Philosophy, April 29<sup>th</sup>, 2006.
- “Pierre Bayle and the conflict of the first principles, Atlantic Coast Seminar in Early Modern Philosophy, Halifax (Canada ), July 5-8, 2006.
- « Scepticisme, métaphysique et morale: le cas Bayle », International conference « Les "Eclaircissements" de Pierre Bayle », Paris, Nov. 8-10th, 2006.
- "Durandus on the intellect", 2<sup>nd</sup> Montreal Workshop on Nominalism: "Ockham's Immediate Background", Université du Québec à Montréal, May 4-5, 2007.
- “Arnauld versus St. Augustine”, Boston College Workshop in Modern Philosophy, Sept. 8<sup>th</sup>, 2007.
- “Durandus of St-Pourçain: the first versions of his *Sentences commentary*”, 10<sup>th</sup> International Congress of the Society for the Study of Medieval Philosophy, Palermo (Italy), Sept. 16-23, 2007.
- “Bayle and the Aporiai of Reason” International Conference "Theology and Early Modern Philosophy (1550–1750)", Finnish Academy of Science and Letters, Helsinki Collegium for Advanced Studies, Feb. 7-9, 2008.
- “On representation: Vermeer and Descartes” and “The Modern Conception of Time: Ockham, Descartes and Newton”, Harold Johnston Lectures, University of Western Ontario (Canada), March 27-28, 2008.
- Commentary on Robert Pasnau’s lecture: “The Scholastics and Secondary Qualities”, at the University of Toronto Colloquium in Medieval Philosophy, Sept. 19-20, 2008.
- “Graduating in Paradise: The Preponderance of the School Paradigm in the Middle Ages In a Sermon by Robert de Sorbon”, Florida State University, March 5, 2009.
- "*Scotus geometres* : Les arguments scotistes géométriques en faveur du continu et leur utilisation au XVII<sup>e</sup> siècle", International conference "La Postérité de Duns Scot", Université de Strasbourg, March 18-21, 2009.
- “From monastic *lectio* to scholastic *lectura*”, Boston College, October 29, 2009.
- “Graduating in Paradise: Robert of Sorbon and the importance of the universities in the Middle Ages”, Boston College, November 10, 2009.

- “Intentionality and the activity of the subject in medieval theories of cognition”, American Philosophical Association Congress, Society for Medieval and Renaissance Philosophy session, New York, Dec. 29, 09.
- "Activity and passivity in medieval cognition theories", Medieval Cognition Theories Workshop, Catholic University Leuven, Feb. 19, 2010.
- “Durand of Saint-Pourçain and the theories of knowledge in Paris at the beginning of the 14<sup>th</sup> century”, 45th International Congress on Medieval Studies, Western Michigan University, Kalamazoo, May 15, 2010.
- “Bayle and obstinacy in evil (a vindication of Bayle’s toleration theory), “Leibniz’s Theodicy: context and content” international conference, University of Notre Dame, Sept. 15, 2010
- “*Scotus geometres*: the amazing longevity of Scotus’s geometrical arguments against indivisibilism”, Boston Colloquium in Medieval Philosophy, Boston College, September 21, 2010
- “Activité et passivité dans les théories médiévales de la connaissance”, Centre Léon Robin, Université Paris IV-Sorbonne, December 16, 2010.
- “Persistence in evil, from late-medieval casuistry to Bayle”, American Philosophical Association Congress, SIEPM session, Boston, Dec. 29, 2010.
- “L’intensification et la rémission des formes accidentelles chez et après Thomas d’Aquin”, colloque ‘Opuscles pseudo-thomistes et problématique accidentelle’, Paris, 8-9 septembre 2011.
- “Bayle and the thinking cadavers”, Harvard University, Boston, March 23, 2012.
- “On the possible sources of Durand of Saint-Pourçain’s cognition theory”, Durandus International Workshop, Thomas Institut, University of Cologne, June 7-9, 2012.
- “Report for the ‘Instruments de travail’ commission”, 13<sup>th</sup> International Congress of the Société Internationale pour l’Étude de la Philosophie Médiévale, Freising (Germany), August 22, 2012.
- “La théodicée d’Isaac Jaquelot”, colloque international “Leibniz et Bayle : confrontation et dialogue”, Université Paris I - Sorbonne, Sept. 13-15, 2012.
- “ La réfutation des indivisibles par Duns Scot et sa postérité ”, Ecole d’été du CNRS, Piriac, Oct. 1, 2012.
- “Certitude, erroneous conscience and heresy according to two Jesuit commentators of the *Summa*”, international conference “*Summistae*. The commentary tradition on Thomas Aquinas’s *Summa Theologiae* (15<sup>th</sup>-18<sup>th</sup> centuries)”, University of Porto, Portugal, Oct. 16-18, 2013.
- “James’s of Viterbo cognition theory”, international workshop “The philosophy of James of Viterbo (1255-1308)”, University of Ottawa, May 20-22, 2014.

### **University service :**

- Webmaster of Boston College philosophy department website.
- Member of Boston College Hiring committee in 2007-2008, 2008-2009, 2011-2012.
- Member of Boston College philosophy department Technology committee.
- Member of Boston College International Exchange committee (board for France).
- Board Member, Centre d’Etude des Religions du Livre (EPHE), Paris.

Associate Director, *Groupement de Recherche "Philosophie et science de la nature au Moyen Âge"*.  
Associate Director, *Centre Interdisciplinaire d'Etude des Religions et de la Laïcité*, Free University of Brussels.  
Member, Research Commission of the Catholic Institute of Lille (1994-96).

**Service to the profession :**

– Organization of international conferences:

- Sept. 2002 Paris : International Conference, "1302 : Jean Duns Scot à Paris".
- Oct. 2003 Paris : XIth *Société Internationale pour l'Etude de la Philosophie Médiévale* International Conference, "Alain de Lille, le docteur universel. 800<sup>ème</sup> anniversaire de sa mort".
- June 2005 Paris: International Conference, "L'animation de l'embryon. Théories antiques et médiévales".
- Sept. 2012 Paris : International Conference, "Leibniz et Bayle : confrontation et dialogue".

– Organization of seminars and workshops:

- 1985-88 Collège International de Philosophie (Paris) in "La représentation aux limites de l'altérité" and "Totalité et médiation".
- 1993-94 Institut d'Histoire des Religions (Universités de Lille III et d'Artois - Université Catholique de Lille),: "Rencontre des courants de pensée au Moyen Âge", on the theme "La toute-puissance de Dieu".
- 1996 Institut d'Histoire des Religions de l'Université de Lille III, Université Libre de Bruxelles: two-day seminar on the *De veritate* of Thomas Aquinas.
- 1996-97 Université Catholique de Louvain: "Le problème du temps dans l'Antiquité et au Moyen Âge".
- 1997-99 CERL (CNRS-EPHE) : "Philosophie et théologie au Moyen Âge"
- 1999-2001 CERL (CNRS-EPHE) : "La science divine"
- 2002-03 Institut des Traditions Textuelles (CNRS) - Université Libre de Bruxelles- Université Catholique de Louvain : three one-day seminars on the problem of soul : "Terminologie et sémantique des instances psychiques, I", "Terminologie et sémantique des instances psychiques, II", "La descente de l'âme"

– Chairman, "Working Tools" commission of the *International Society For The Study of Medieval Philosophy* (since 2002).

– Creation and maintenance of the website "Electronic Resources for Medieval Philosophy Studies" (<http://capricorn.bc.edu/siepm/>)

- Reader for: *Revue Philosophique de Louvain*, Peeters (Leuven), Vrin (Paris), Oxford University Press, *Journal of the History of Philosophy*, *Res Philosophica* (ex *Modern Schoolman*).
- Editorial boards : *Les Cahiers de Philosophie* (1990-1997), *Mélanges de Science religieuse* (1994-1996), *Methodos* (1999-2001).
- Book reviews in *Revue belge de Philologie et d’Histoire*, les *Mélanges de science religieuse*, les *Cahiers de Philosophie*, les *Études augustiniennes*, le “Bulletin de philosophie médiévale” dans les *Archives de Philosophie*, *Revue Philosophique de Louvain*.